
Кратки пътешествия  
в Китай

Както съобщиха китайските 
медии, на 29 април Политбюро 
на ЦК на ККП проведе 
заседание, на което бе 
анализирана икономическата 
ситуация в хода на 14-ата 
петилетка (2021 – 2026). В 
заседанието участва генералният 
секретар на ЦК на ККП Си 
Дзинпин.

На заседанието бе 
посочено, че „от началото 
на тази година, на фона на 
сложната международна 
ситуация и вътрешни проблеми, 
свързани с продължаващата 
епидемия, под ръководство на 
ККП е постигната ефективна 
координация за предотвратяване 
и контрол на епидемията и е 
налице стабилно икономическо  
и социално развитие.

Развитието на китайската 
икономика бе основна тема и в 
публикувания преди дни „Доклад 
за икономиката и социалното 
развитие през 2021 г.“ от 
Националното статистическо 
управление на КНР.

Необоримите статистически 
данни сочат, че „през миналата 
година китайската икономика се 
е увеличила с 8,1%, а ръстът на 
БВП на глава от населението – 
което се равнява на близо 8%”  
Освен това китайската 
икономика предостави и 
значителна подкрепа за 
световната икономика. „През 
2021 г. – се посочва в доклада 
– общият размер на китайската 
икономика достигна 17,7 
трилиона долара, което е над 
18% от световната. Приносът 
й за глобалния икономически 
растеж е 25%.“ 

Общият стокообмен между 
Китай и чужбина е бил 39,7 
трилиона юана, или с 21,4% 
повече от 2020 г. Външната 
търговия на Китай, въпреки 
проблемите и продължаващата 
пандемия, заема първото  
място в света за по- 
следните 5 години. 

Петър Герасимов

Стабилно 
икономическо и 
социално развитие
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Системата „Бейдоу“ за 
масовото потребление
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2Да се ускори 
изграждането на 
технологично силна 
държава 
Списание „Циушъ“ публикува 
статията на Си Дзинпин 
„Ускоряване на изграждането 
на технологично силна страна 
и реализиране на технологична 
самостоятелност на високо ниво“.

Призив за поддържане 
на мултилатерализма
Генералният секретар на 
ООН Антониу Гутериш 
отправи приветствие по 
повод Международния ден на 
мултилатерализма и мирната 
дипломация, в което призова 
международната общност да 
засили сътрудничеството си.
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Традиционна музика  
с ново звучене
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Да се ускори изграждането на 
технологично силна държава 

Китай винаги е бил искрен 
приятел на малките страни

деветия брой на 
списание „Циу-
шъ“ на 1 май бе 
публикувана ста-
тия на председа-
теля Си Дзинпин 

със заглавие „Ускоряване на 
изграждането на техноло-
гично силна страна и ре-
ализиране на технологич-
на самостоятелност на ви-
соко ниво“.

В статията се изтъква, 
че науката и технологиите 
заемат стратегическо мяс-
то в делата на партията и 
народа. Китайската науч-
но-технологична мощ се 
трансформира от количест-
вено натрупване към зна-
чителен скок. За изграж-
дане на нова структура на 
развитие и придвижване на 
висококачествено развитие 
е необходимо придобива-
не на водещи технологии, 

а 28 април ООН 
проведе кръгла 
маса на тема 
„Малки държа-
ви, мултилатера-
лизъм и между-

народно право“. 
Постоянният представи-

тел на Китай Джан Джун 
каза, че в момента мирът 
и развитието са изправени 
пред сериозни предизвика-
телства, като страните, осо-
бено малките, са засегнати 
от увеличаваща се несигур-
ност. Кризите карат хората 
да задават въпросите как-
во става в света и накъде 
отива човечеството. 

Кризите също показват, 
че човечеството предста-
влява една и съща общност 
на споделена съдба. 

Наскоро председателят 

В

Н

задоволявайки важните 
нужди на държавата. Тряб-
ва задълбочено да се реали-
зира стратегията за разви-
тие на държавата с помощта 
на науката и образованието. 
Трябва да се развива стра-
тегията за стимулиране на 
иновациите и подобряване 

на техния механизъм.
В статията се казва, че 

научноизследователската и 
развойната дейност тряб-
ва да бъдат насочени към 
разрешаване на належа-
щи проблеми. Компании-
те трябва да заемат водещо 
място в иновациите.

Си Дзинпин призова стра-
ните да се стремят към 
мир, сътрудничество и раз-
витие и посочи, че за спра-
вяне с глобалните пробле-
ми страните трябва да се 
придържат към истински 

мултилатерализъм, да за-
щитят международната 
система, базирана на ООН, 
и реда, основан на между-
народното право, и да от-
хвърлят блоковата полити-
ка и конфронтацията.

Стабилно икономическо и 
социално развитие

Освен това Поднебесна-
та се превърна в гореща-
та дестинация за светов-
ните капитали. През 2021 
г. „преките инвестиции от 
чужбина в Китай достиг-
наха 1,1 трилиона юана – 
с ръст от 14,9%, а броят на 
новите компании в Китай 
с чужди инвестиции е 61 
хиляди, едно увеличение 
от 23,3%“, се сочи още в 
доклада.

Освен това изграждане-
то на инициативата „Един 
пояс, един път“ създаде го-
леми шансове за търго- 

Нвията, инвестициите и за-
етостта за участващите 
страни. Данните показ-
ват, че общият размер на 
стокообмена между Китай 
и страните от инициати-
вата е 11,6 трилиона юа-
на – увеличение от 23,6%. 
Нефинансовите преки ин-
вестиции за тези страни са 
достигнали 20,3 млрд. до-
лара. Освен това броят на 
товарните влакове между 
Китай и Европа надхвър-
ля 15 хиляди, което също 
е ръст от 22%.

Още веднъж в рамките 
на 12-те месеца на мина- 

лата година Китай под-
несе впечатляващи данни 
за социо-икономическото 
си развитие, което в мно-
го сфери на живота заслу-
жено заема първенстващо 
място. И както бе изтък-
нато на заседанието от 29 
април на Политбюро на 
ЦК на ККП, в основата 
на всички постижения ле-
жат непрестанните усилия 
на партията и държавата 
за подобряване живота и 
здравето на хората в огро-
мната азиатска страна, за 
триумфа на социализма с 
китайска специфика.

Китай призова да се 
спазва „Конвенцията за 
химическите оръжия“

а 20 април се 
отбелязаха 25 
години от вли-
зането в сила 
на „Конвенци-
ята за забрана 

на разработването, про-
изводството, натрупване-
то и употребата на хими-
ческо оръжие и за негово-
то унищожаване“ („Кон-
венцията за химическите 
оръжия“), в която една от 
важните задачи бе унищо-
жаването на изоставените 
от Япония в Китай хими-
чески оръжия.

Относно това говорите-
лят на китайското Минис-
терство на външните рабо-
ти Джао Лидзиен заяви, че 

през последните 25 години 
Конвенцията играе важна 
роля в опазването на ми-
ра и безопасността на све-
та. До момента към нея са 
се присъединили 193 дър-
жави. 99% от химическите 
оръжия в света са унищо-
жени, но в САЩ все още 
има незавършени задачи. 
Затова те са единствената 
държава с химически оръ-
жия. Китай е сред първи-
те страни – членки в Кон-
венцията, и плаща втория 
най-голям членски внос. 
Съответните страни трябва 
да работят заедно с между-
народната общност за спаз-
ването на Конвенцията, ка-
за още говорителят.

Н

Изграждане  
на енергийната 
инфраструктура  
с по-високи темпове

а 26 април в 
Пекин се про-
веде заседание 
на Финансова-
та комисия към 
ЦК на ККП, 

на което бяха обсъдени 
изграждането на инфра-
структурни проекти и ре-
ализацията на взетите ве-
че решенията. Заседание-
то бе ръководено от гене-
ралния секретар на ЦК на 
ККП Си Дзинпин, който 
изтъкна, че инфраструк-
турата е важна опора за 
социално-икономическо-
то развитие. Той призова 
за балансирано развитие 

и гарантиране на безопас-
ността, оптимизиране на 
структурата, функциите и 
модела за инфраструктур-
но развитие, което да укре-
пи основата на модерната 
социалистическа държава.

На заседанието бе по-
сочена необходимостта от 
ускорено изграждане на 
транспортна и енергий-
на инфраструктура, уско-
ряване на строителство-
то на морски съоръжения 
и речни плавателни кана-
ли, подобряване на водния 
транспорт и изграждане на 
нисковъглеродни енергий-
ни бази.
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澳门成功举办第二届高校外交
演讲比赛

新华社澳门4月30日电 第
二届澳门高校外交演讲比赛30
日落幕，8位决赛选手以“构建
人类命运共同体”为主题各抒
己见，现场气氛热烈，掌声不
断。

全球抗疫 合作、高质量共
建“一带一路”、世界经济复苏、
全球环境气候治理……选手们
从多个角度出发，结合自身在
澳门求学和人生经历，演绎对
中国特色大国外交的思考和见
解。参赛高校师生、特区青年社
团代表及往届澳门青少年外交
知识竞赛参赛师生约200人现
场观赛。

经过激烈角逐，来自澳门保
安部队高等学校的林智健、镜
湖护理学院的佟昱萱、澳门大
学的张雅惠以及澳门旅游学院
的余晨露分别获得冠、亚、季、
殿军。

选手们表示，通过参赛增强
了对国家的归属感和自豪感，
提高了讲好澳门故事和中国故
事的能力水平，今后将进一步传
承爱国爱澳核心价值，拓展国
际视野，积极融入国家发展大
局，为国家和澳门发展不断作
出新贡献。

现场观赛的外交部驻澳门特

派员公署特派员刘显法寄语澳
门学子，要热爱伟大祖国，勇担
时代重任，不断增强做中国人
的志气、骨气、底气，弘扬爱国
爱澳传统，树立为国家和人民
奋斗终身的坚定理想；培养科
学思维，站稳中国立场，坚定发
出中国声音、坚守全人类共同
价值；发挥澳门优势，促进中外
交流，为促进中外人民相互理
解、推动构建人类命运共同体
贡献澳门智慧、澳青力量。

特区政府社会文化司司长欧
阳瑜表示，特区政府将继续与
外交部驻澳公署紧密合作，通
过举办各项活动，促进青年学
生了解国家发展，加深认识外
交事务。推动青年参与构建人
类命运共同体，向世界讲好“一
国两制”的成功实践故事。

澳门高校外交演讲比赛是外
交部驻澳公署与特区政府共同
面向澳门高校创办的公共外交
新品牌，旨在增进特区大学生
对中国特色大国外交和涉澳外
交的了解，进一步推进特区高
校的爱国爱澳教育。去年首次
举办赛事取得良好效果，今年
优化了赛事环节，澳门高等院
校也加入成为协办单位，力求
让赛事发挥更大的影响力。

新华全媒+丨把论文写在珠峰 用
身体挑战极限——科考人员亲测

极高海拔对人体影响

新华社拉萨5月2日电 题：把
论文写在珠峰 用身体挑战极
限— —科考人员亲测极高海拔
对人体影响

头痛、失眠、疲倦、呼吸困难，
乃至危及人类生命的高原反应，
让人对平均海拔超过4000米的
青藏高原望而却步。

初夏时节，年近花甲的中科院
院士、北京大学环境科学与工程
学院院长朱彤，来到海拔5200米
的珠峰登山大本营，参加“巅峰使
命—珠峰极高海拔地区综合科
学考察研究”，以自己的身体作为
实验对象，探寻高原反应对人体
产生的影响。

为获取一手数据，朱彤和部分
科研团队成员，佩戴测量血氧、
心电监测的传感器，肩负登山包，
拄着登山杖，在珠峰登山大本营
和绒布冰川之间来回徒步穿梭。

5000多米的海拔，人员负重
前行，结合这种近乎“自虐”的拉
练模式，科考队员要收集自身血
样、尿样、唾液等标本，还要测量
血压、监测脉搏波传导速度，为
后续研究提供样本支撑。

此前，志愿者们从北京出发时
就收集一次自身健康数据，然后
在拉萨和珠峰登山大本营两个不
同海拔地分别记录一次，出于研
究需要，部分科考成员会佩戴血

氧和心率贴片，还要攀登到6350
米甚至更高海拔高度。

“团队不少成员已经抵达海拔
6350米区域，这几天我正在积极
训练，期待有机会和他们在那里
会合。沿途随着海拔升高，自己
身体会相应发生变化，这种直观
感受得出来的数据对我更有启发
意义。”朱彤说。

为了获取 更多数据，科 考分
队将追踪在海拔5200米、5800
米、6350米、8848米这4个高度
活动的人群，开展高海拔缺氧的
人体健康效应等科学问题研究。

“与过去不同的是，我们这次强
调在极高海拔区域，人类身体会
产生什么剧烈的变化。如果在剧
烈变化中，人身体再接触到一些
污染物，比如说空气污染，那么
极高海拔的高寒缺氧和环境污
染，会对人体产生叠加效应的伤
害。”朱彤说。

“臭氧是一种具有强氧化性的
污染物，它在低浓度的时候也可
能会对人体造成伤害，可能会刺
激损害呼吸道和心血管系统。”
科考队员、北京大学环境科学与
工程学院博士生华乔依说，这次
科考是一次难得机遇，可以让团
队了解在极高海拔缺氧状态下，
高污染源对身体产生哪些深层
危害。

习近平回信勉励广大航天青年 弘扬“
两弹一星”精神载人航天精神 为航天
科技实现高水平自立自强再立新功

新华社北京5月3日电  
在五四青年节到来之际，
中共中央总书记、国家主
席、中央军委主席习近平
5月2日给中国航天科技
集团空间站建造青年团
队回信，向航天战线全体
青年致以节日的祝贺，并
向他们提出殷切期望。

习近平 在回信中说，
读了来信，我想起了9年
前在你们那里同青年科
研人员交流的情景。9年
来，从天宫、北斗、嫦娥
到天和、天问、羲和，中

国航天不断创造新的历
史，一大批航天青年挑大
梁、担重任，展现了新时
代中国青年奋发 进取的
精神风貌。

习近平强调，建 设 航
天强国要靠一代代人接
续奋斗。希望广大航天青
年弘扬“两弹一星”精神、
载人航天精神，勇于创新
突破，在逐梦太空的征途
上发出青春的夺目光彩，
为我国航天科技实现高
水平自立自强再立新功。

2013年5月4日，习近

平曾到中国航天科技集
团公司中国空间技术研
究院，参加“实现中国梦、
青春勇担当”主题团日活
动，同各界优秀青年代表
座谈。在中国共产主义青
年团成立100周年之际，
中国航天科技集团空间
站建 造青年团队给习近
平总书记写信，代表该集
团8万青年汇报9年来勇
挑重担推动航天科技发
展的情况，表达了为建设
航天强国携手奋斗的坚
定决心。
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Търговията между 
Китай и ЕС с ръст  
от 12,2 процента 

Отмяна на високите 
мита за вноса на 
китайски стоки в САЩ

вустранната тър-
говия между Ки- 
тай и ЕС сил-
но е нарасна  
през първото 
тримесечие на 

2022 г., каза Гао Фън, го-
ворител на Министерство-
то на търговията.

Двустранната търговия 
скочи с 12,2% на годишна 
база, достигайки 205,87 ми-
лиарда щатски долара, каза 
Гао на редовната си прес-
конференция. През първо-
то тримесечие двустран-
ната търговия с машинни 
и електрически продукти, 
леки промишлени стоки и 
високотехнологични про-
дукти пък се покачи съ-
ответно с 10%, 19% и 31%.

Китай и ЕС споделят 
широки общи интереси и 

здрава основа за сътруд-
ничество. Двете икономи-
ки силно се допълват, ка-
за Гао.

Задълбочаването на 
двустранното сътрудни-
чество е от полза и за две-
те страни и за възстановя-
ването на световната ико-
номика, допълни той.

Китай е готов да ра-
боти с ЕС за поддържане 
на стабилността на индус-
триалните вериги и вери-
ги на доставки и стиму-
лиране на нови двигатели 
на растежа в превенция-
та на епидемии, дигитал-
ния сектор, науката и тех-
нологиите, за да даде тла-
сък на развитието на двус-
транното икономическо и 
търговско сътрудничество, 
каза Гао.

мериканският фи- 
нансов министър 
Джанет Йелън за-
яви неотдавна, че 
правителство ще  
се справи с ин-

флацията в страната и 
ще обмисли внимателно 
позицията си по отноше-
ние на търговията с Китай, 
включително намаляване 
на митата за вноса на ки-
тайски стоки.

В коментар за това го-
ворителят на китайското 
Търговско министерство 

Гао Фън заяви, че Пекин 
винаги е смятал, че ед-
ностранното налагане на 
мита от САЩ не е от пол-
за за двете страни. 

В настоящата ситуация 
на висока инфлация е в ос-
новен интерес на амери-
канските компании и по-
требители да отменят ми-
тата.

Гао Фън посочи, че в 
момента икономическите 
и търговските екипи на 
Китай и САЩ поддържат 
нормална комуникация.

Д

А

Политбюро на ЦК на ККП 
обсъди капиталовото развитие

Китайски преподаватели от 
Институт „Конфуций“ загинаха 
при терористичен атентат в Карачи

апиталът е важен 
производствен  
фактор в социа- 
листическата па-
зарна икономи-
ка. Стандартизи-

рането и насочването на 
капиталовото развитие е 
не само важен икономиче-
ски въпрос, но и политиче-
ски, свързан с придържа-
нето към социалистическа-
та икономическа система, 
основната политика на ре-
форма и отваряне на дър-
жавата, висококачествено-
то развитие и общото за-
богатяване, както и нацио-
налната и социалната си-
гурност, заяви Си Дзинпин 
на заседание на Полит-
бюро на ЦК на ККП на  
29 април.

Председателят Си Дзин- 

рима китайски 
преподаватели са 
загинали и един е 
ранен при теро-
ристичен атентат 
срещу микробус 

на Институт „Конфуций“ 
към университета на град 
Карачи, Пакистан. 

Сред жертвите и по-
страдалите има и пакис-
тански граждани.

В тази връзка говори-
тел на Външно министер-
ство на Пакистан осъди 
остро атаката и отправи 

К

Т

пин изтъкна, че трябва да 
се задълбочи разбирането 
към различните капитали 
и функциите им в новата 
ера, да се стандартизира 

и насочва стабилното им 
развитие, за да могат те 
да играят позитивна роля 
като важен производствен 
фактор.

съболезнования към род-
нините и близките на за-
гиналите и съчувствие 
към тези на ранените.

Помощникът на външ-
ния министър У Дзянхао 
призова Пакистан да пред-
приеме всички мерки за га-
рантиране сигурността на 
китайските граждани и 
разследване на атаката.

Веднага след атентата 
пакистанският премиер  
Мохамад Шахбаз Ша-
риф отиде в китайското 
посолство, за да поднесе 

съболезнования за трагеди-
ята, като каза, че правител-
ството ще направи задълбо-
чено разследване и ще из-
прави извършителите пред  
правосъдието. 

Той се ангажира също 
така властите да засилят 
защитата на всички ки-
тайски граждани, както 
и на китайските проек-
ти в страната, и подчер-
та, че няма да позволи на 
никакви сили да нарушат 
дружбата между Пекин и  
Исламабад.

краинският пре-
зидент Володи-
мир Зеленски за-
яви, че е получил 
покана за участие 
в срещата на вър-

ха на Г-20.
По този повод говорите-

лят на китайското Външно 
министерство Уан Уънбин 
заяви, че Г-20 трябва да се 
фокусира върху истински-
те си цели, а не да полити-
зира международното ико-
номическо и финансово съ-
трудничество.

Уан Уънбин заяви, че 
Г-20 е главният форум за 
международно икономиче-
ско и финансово сътрудни-
чество, а в момента светов-
ната ситуация е нестабилна 

У

и се нуждае от единство и 
сътрудничество. Страните 
трябва да поддържат диа-
лог, вместо да се впускат в 

конфликти, да си сътрудни-
чат – не да се разделят, и 
да се стремят към защита 
на световната стабилност.

Г-20 не трябва да политизира 
международното икономическо и 
финансово сътрудничество
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Антониу Гутериш призовава за 
поддържане на мултилатерализма

Г
енералният секре-
тар на ООН Ан-
тониу Гутериш от-
прави приветствие 
по повод Между-
народния ден на 

мултилатерализма и мир-
ната дипломация, в което 
призова международната 
общност да засили сътруд-
ничеството за справяне с 
огромните предизвикател-
ства, пред които е изправен 

днешният свят. 
Ангажиментът на меж-

дународната общност към 
мултилатерализма при ос-
новаването на ООН се на-
рушава, а базовите прин-
ципи на многостранно-
то сътрудничество в мо-
мента са изправени пред 
най-големия досега натиск. 
Предизвикателствата пред 
климата, нарастващите 
конфликти, включително 

този в Украйна, контро-
лът на оръжията за масо-
во унищожение, извънред-
ните ситуации в обществе-
ното здраве и проблемите 
в глобалния механизъм за 
защита на бежанците за-
страшават многостранната 
система, посочи Гутериш.

Международната общ-
ност трябва да работи уси-
лено, за да превърне „кри-
зите във възможности за 

мултилатерализъм“, както 
и за изграждане на мрежо-
ва и приобщаваща много-
странност. 

За целта генералният 
секретар на ООН призова 
правителствата и лидерите 
на страните да потвърдят 
своя ангажимент за диалог 
и глобални решения. Той 
изрази мнението, че това 
е единственият устойчив 
път към мира.

Антониу Гутериш,
генерален  
секретар на ООН 

Идеологията на Студената война не трябва  
да обгръща Азия

П
ентагонът неот-
давна предста-
ви в американ-
ския Конгрес 
доклад за отбра-
нителната стра-

тегия на САЩ за 2022 г.,  
описвайки Китай като 
„най-важния стратегиче-
ски съперник“ и наричай-
ки Русия „главна заплаха“. 

В редовете на доклада се 
усещат елементи от идео-
логията на Студената вой-
на. Въпреки факта, че са 
минали повече от 30 го-
дини от края на Студена-
та война, някои американ-
ски политици все още жи-
веят в старата епоха, зала-
гайки на идеологията на 
Студената война и играта 
с „нулева сума“. По-специа- 
лно през последните 10 го-
дини, за да запазят хеге-
монията си, САЩ не из-
оставиха идеологията на 
Студената война, посто-
янно създаваха въобража-
еми врагове и провокира-
ха групови конфронтации. 
Отличен пример е азиат-
ско-тихоокеанската стра-
тегия, която е старателно 

разработена и насърчавана 
от последователни прави-
телства на САЩ, посочва 
People‘s Daily онлайн. 

Във Вашингтон никога 
не са се отказвали от же-
ланието си да се възползват 
от геополитическата кон-
куренция между големите 
държави в Азиатско-тихо-
океанския регион (APR).

След избухването на 
конфликта в Украйна САЩ 
отново приковаха погледа 
си към Азия. Вашингтон 
примамва на своя стра-
на партньори от Източна 
Азия, като Япония и Репу-
блика Корея, призовавай-
ки ги да увеличат санкци-
ите срещу Русия. 

Освен това САЩ оказ-
ват натиск върху Индия, 
Турция и страните от АСЕ-
АН да „изберат страна“, а 
също и да изискват от Ка-
тар да „накаже“ руската пе-
тролна и газова индустрия... 
САЩ използват различни 
мерки, опитвайки се да 
принудят азиатските стра-
ни, които първоначално бя-
ха далеч от военните дейст-
вия в Европа, да влизат в 

„антируския фронт“ на За-
пада под ръководството на 
идеологията на Студената 
война. Лесно е да се ви-
ди, че различните действия 
на САЩ в Азия разкриват 
признаци на „нова Студена 
война”, зад тях се крият ло-
ши намерения, чиято цел е 
да се разцепи и да се кон-
фронтира регионът и дори 
целият свят.

Позициите на повечето 
азиатски страни обаче са 
единни и твърди: конку-
ренцията между големите 
държави не е тема на на-
стоящата епоха, „нулевата 
сума“ не е правилният из-
бор. Китай многократно е 
изтъквал, че санкциите не 
са ефективен начин за ре-
шаване на проблема. 

Индия не иска да бъ-
де на страната на Запада, 
да критикува или да нала-
га санкции срещу Руската 
федерация, като в същото 
време купува руски петрол 
в големи количества. Катар 
поддържа неутрална пози-
ция и също така отбелязва, 
че международната търго-
вия с енергия е основната 

потребност на страната и 
няма нищо общо с между-
народната политика. 

По-голямата част от 
страните от АСЕАН, вклю-
чително Тайланд и Индо-
незия, също се придържат 
към неутрална позиция, 
опасявайки се, че ще бъ-
дат въвлечени в украинска-
та криза. Много азиатски 
държави си спомнят труд-
ностите на войните, така че 
ценят мира, стабилността и 
развитието в региона, кое-
то не идва лесно. 

Настоящата криза в Ук-
райна също е огледало за 
азиатските страни да ми-
слят как да избегнат пов-
торението на украинския 
сценарий в Азия. Азия е 
един от най-динамичните 
региони в света с голям по-
тенциал. 

На фона на епидемич-
ните огнища в различни 
части на света, както и не-
сигурните перспективи за 
глобално икономическо 
възстановяване и военни 
действия в Европа, мирът 
и стабилността в Азия из-
глеждат още по-важни.

През последните 
10 години, за 
да запазят 
хегемонията 
си, САЩ не 
изоставиха 
идеологията 
на Студената 
война, постоянно 
създаваха 
въображаеми 
врагове и 
провокираха 
групови 
конфронтации

Франция е основна сила за насърчаване  
на европейската интеграция 

Н
а 24 април Ема-
нюел Макрон 
бе преизбран за 
втори мандат. 
Като ключова 
страна в Евро-

пейския съюз, Франция е 
основна сила за насърча-
ване на европейската ин-
теграция и поддържане на 
стратегическата самостоя-
телност на Европа. 

На фона на военния 
конфликт между Русия и  
Украйна преизбирането му 
е особено важно, тъй като 

самостоятелността е тради-
ция на френската външна 
политика.

Конфликтът между Ру-
сия и Украйна е най-се-
риозната криза на Стария 
континент след Втората 
световна война и най-до-
брият начин за разреша-
ването му са преговорите, 
като това отговаря на ин-
тересите на Европа. 

Самият Макрон мно-
гократно подчертава, че 
не трябва да се действа за 
ескалация на ситуацията, 

но в резултат на натиска от 
страна на САЩ Европей-
ският съюз продължава да 
въвежда нови санкции сре-
щу Русия, които имат все 
по-широк отзвук на самия 
континент. 

Единственият печеливш 
в случая са Съединени ща-
ти, които се намират на 
другия край на света и ре-
ализират ползи от конфли-
кта в Европа.

Затова Европа трябва  
да направи повече, за да из-
лезе от сегашното си поло- 

жение, като например по 
отношение към Китай 
Брюксел трябва да подхож-
да рационално и да се опи-
та да разбере позицията и 
подхода на страната. 

Процесът за постигане 
на стратегическа автоно-
мия на Европейския съ-
юз няма да бъде гладък, 
но въпреки това съдбата на 
Стария континент трябва 
да бъде се управлява от са-
мите европейци.

Преизбирането на 
еманюел Макрон е 
особено важно
предвид конфликта 
между русия и 
украйна 
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С
истемата „Бей-
доу“ е способна 
да улови откло-
нение от няколко 
милиметра, обяс-
нява Хуан Юн от 

Гуандунския изследовател-
ски институт към Южно-
китайската електропренос-
на компания. 

Техници в Тиендзин из-
ползват също дронове, обо-
рудвани с „Бейдоу“, за ав-
тономно инспектиране на 
електропроводи за високо 
напрежение. Благодаре-
ние на системата за нави-
гация те могат да коорди-
нират прецизен до санти-
метър полет в съответствие 
със зададения им маршрут.

„Преди правехме пози-
ционирането ръчно на око, 
което не беше много точ-
но и имаше рискове. Сега, 
след като системата „Бей-
доу“ е напълно интегрира-
на с дроновете ни, са нуж-
ни само 10 минути, за да 
приключим работата, коя-
то преди вършехме за поло-
вин час. Това повиши ефек-
тивността на нашата рабо-
та почти пет пъти“, обяс-
нява Нан Дзиеин от Дър-
жавната електропреносна 
компания.

В момента системата 
„Бейдоу“ се прилага широ- 

ко в областта на енергий-
ната инфраструктура, като 
в цялата страна са изграде-
ни над 1800 нейни базови 
станции, покриващи всич-
ки провинциални електроп-
реносни мрежи.

В допълнение, система-
та се внедрява и в много 
други области като транс-
порт, обществена безопас-
ност, помощ и преодолява-
не на последиците при бед-
ствия, в селското, горското 

тема „Бейдоу“ стимулира 
индустрията на мобилни-
те телефони в страната, съ-
общи агенция Синхуа. Мо-
билните телефони, оборуд-
вани с функция за кратки 
съобщения BeiDou-3, ско-
ро ще навлязат в потре-
бителския пазар. Това ще 
спомогне за разширяване 
на обхвата и функциите на 
смартфоните и ще гаран-
тира безопасността на жи-
вота и имуществото на по-
требителите, съобщиха от 
Китайския офис за упра-
вление на сателитната на-
вигация. 

В съобщението се по-
сочва, че системата „Бей-
доу“ има способността да 
се интегрира дълбоко с те-
лекомуникациите и транс-
порта. Тя е много полезен 
за предотвратяване на бед-
ствията и за смекчаване на 
техните последици. Нами-
ра широко приложение и 
в селско стопанство, гор-
ското стопанство, живот-
новъдството и електроснаб-
дяването.

Според оценката на  На-
ционалната комисия за раз-
витие и реформи на Ки-
тайската народна републи-
ка системата „Бейдоу“ е по-
стигнала цялостен пробив в 
масовото потребление, кое-
то се отразява в широко-
то й използване в смартфо-
ните, интелигентните пре-
носими устройства и друго 
оборудване. 

През 2021 г. броят на 
смартфоните, произведени 
в Китай, поддържащи сис-
темата „Бейдоу“, е достиг-
нал 324 милиона единици. 
Това представлява 94,5% от 
общите доставки на смарт-
фони в страната през съща-
та година.

Системата „Бейдоу“ е постигнала цялостен 
пробив в масовото потребление

Климатът в южната китайска провинция Гуандун 
е влажен и там често вали. Особено в сезона на 
тайфуните има постоянна опасност от наводнения 
и свлачища, затова мониторингът на тези процеси 
в основите на сградите и други съоръжения е 
изключително важен. За целта вече се използва 
специално устройство на „Бейдоу“. „С това устройство 
не е необходимо да извършваме проверка на място 
дали основата е нестабилна или пропада, обяснява 
в подробен репортаж Радио Китай за чужбина. 
То позволява да се наблюдават микро промени, 
особено за скрити опасности, които е трудно да бъдат 
установени от човешко око.“ 

стопанство и животновъд-
ството.

„Бейдоу“ е първа  
по патенти за  

изкуствения интелект
Китайският технологи-

чен гигант се нареди на 
първото място в света по 
брой на патенти, свързани 
с дълбокото обучение и ав-
тономното шофиране през 
миналата година. Компа-
нията „Бейдоу“ е подала 

над 22 000 заявки за па-
тенти в сферата на изкуст-
вения интелект по целия 
свят, 16 000 от които в Ки-
тай, като 4600 от заявките 
в страната вече са одобре-
ни, се посочва наскоро в 
Бяла книга, публикувана от  
компанията.

Базираната в Пекин тех-
нологична компания ин-
вестира сериозно в изслед- 
вания и разработки, свърза-
ни с изкуствения интелект. 

Разходите на „Бейдоу“ за 
научноизследователска и 
развойна дейност възли-
зат на 23% от основните й 
приходи през 2021 г. и по 
този показател се нарежда 
на първо място сред най-го-
лемите 500 китайски част-
ни предприятия.

Над 90% от патентова-
ните технологии са превър-
нати в продукти и услуги 
от компанията и нейните 
партньори, за да се насърчи 

широкомащабната комер-
сиализация на изкуствения 
интелект. Подобни техноло-
гии се прилагат в няколко 
сектора като финанси, здра-
веопазване, транспорт и об-
разование.

„Бейдоу“ засилва 
техническата поддръжка 
на китайската индустрия 

за смартфони
Разработената в Китай са-

телитна навигационна сис- 

страницата подготви 
Любомир михайЛов

а 28 април ки-
тайски екип се 
отправи на на-
учна мисия до 
най-високия 
връх на плане-

тата – Еверест. В екипа 
участват над 270 предста-
вители на 16 научни на-
правления като клима-
тология, геология, еко-
логия и биоразнообра-
зие, човешка физиология 
и други.

Това е втората ком-
плексна китайска мисия 

на Еверест след 2017 г., но 
е по-многобройна и сега 
разполага с още по-модер-
на техника и оборудване.  

От 50-те години на ми-
налия век досега Китай е 
осъществил над 6 научни 
експедиции до връх Еве-
рест. Сегашната експеди-
ция обаче е най-мащабно-
то от всички провеждани 
досега научни изследва-
ния над 8000 метра над-
морска височина, където 
се извисява най-високият 
врях на Земята.

над 200 свързани 
с космоса инте-
ресни събития бе  
отбелязан китай- 
ският Ден на кос- 
монавтиката, съ-

общи Ли Бо, заместник- 
директор на отдела за сис-
темно инженерство на Ки-
тайското национално кос-
мическо управление. 

Много изложби бяха 
открити за общественост-
та, а академици и експер-
ти проведоха онлайн и 
офлайн лекции, каза Ли 
Бо на пресконференция за 
китайския Ден на космона-
втиката. През 2016 г. Китай 
определи 24 април за свой 
Ден на космонавтиката, с 
което отбелязва изстрелва-
нето на първия си спътник 
„Дунфанхун-1“ през 1970 г.

Н
С

Нова 
научна 
мисия на 
Еверест

Повече от 200 събития за Деня  
на китайската космонавтика

Ли Бо посочи, че тази 
година Китайското нацио-
нално космическо управле-
ние си е поставило за цел 
да засили интереса на об-
ществеността в страната 

към науката и иновативни-
те идеи, които се прилагат 
в космонавтиката и стиму-
лират нейното развитие.
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Въпреки трудностите КНР регистрира  
4,8% ръст на БВП за първото тримесечие

Б
рутният вътре-
шен продукт на 
Китай се увели-
чи с 4,8 процента 
на годишна ба-
за през първото 

тримесечие на 2022 г., под-
държайки стабилен растеж, 
въпреки безпрецедентния 
натиск, причинен от поред-
ната вълна на епидемията 
от COVID-19, затруднения 
във веригата за доставки и 
външната несигурност, за-
ради конфликта между Ру-
сия и Украйна.

Разширяването на ико-
номиката през първите три 
месеца се е ускорило от 
4-процентния растеж, ре-
гистриран през четвърто-
то тримесечие на 2021 г., 
подкрепен от реализация-
та на мащабни инфраструк-
турни проекти и инвести-
ции в имоти, позволява да 
се компенсира слабото по-
требление и забавеното фа-
брично производство през 
първото тримесечие, как-
то и да подпомогне цело-
годишния растеж.

Според наблюдатели 
ситуацията с COVID-19 в 
Шанхай – главния финан-
сов център на Китай, и 
нейното въздействие вър-
ху най-активната производ-
ствена база в делтата на ре-
ка Яндзъ ще има негативен 
ефект върху БВП на стра-
ната за първото тримесе-
чие от около 0,5 процентни 
пункта и ситуацията може 
да продължи да се влоша-
ва през април и май, като 
признаци на възстановява-
не вероятно ще се появят 
през юни и втората поло-
вина на годината, след ка-
то епидемиологичната си-
туация бъде поставена под 
ефективен контрол.

Докато западни медии 
изопачават данни, критику-
вайки динамичния подход 
на Китай за нулева заразя-
емост от COVID-19, ико-
номистите са на мнение, 
че краткосрочна „пауза“ в 
метрополиси като Шанхай 
няма да доведе до „постоя-
нен“ шок и китайската ико-
номика ще продължи да се 
развива нормално.

През първото тримесе-
чие промишленото произ-
водство на Китай е нарас-
нало с 6,5% на годишна ба-
за според последни данни 
на Националното статисти-
ческо бюро. Продажбите на 
дребно са нараснали с 3,3%, 
като само през март обемът 
им е спаднал с 3,5% спря-
мо година по-рано и това 
е първото свиване от юли 
2020 г., обръщайки ръста 
от 6,7% през периода яну-
ари-февруари.

Ръстът на инвестиции-
те в дълготрайни активи е 
9,3% през първите три ме-
сеца, като тези в инфра-
структура са се увеличи-
ли с 8,5% на годишна база.

„Гледайки определени 
индекси, данните за първо-
то тримесечие отбелязват 
подобрение спрямо послед-
ните три месеца на 2021 г. 
Инвестициите в дълготрай-
ни активи скочиха значи-
телно на база тримесечие 
благодарение на корекции 
в политиката за недвижи-
мите имоти и нараства-
не на инвестициите в про-
изводството“, казва Тиен 
Юн, бивш вицепрезидент 
на Пекинската асоциация 
за икономически операции.

Икономиката на Китай 
имаше добър старт в пър-
вите два месеца на годи-
ната. От началото на март 
обаче в технологичния цен-
тър Шънджън бяха въве-
дени строги противоепи-
демични мерки в продъл-
жение на една седмица, а 
в края на март Шанхай – 
ключов финансов, търгов-
ски и производствен цен-
тър, също влезе в период 
на локдаун, когато случаи-
те на заразени с COVID-19 
нараснаха значително.

„Паузата в двата мега-
полиса със сигурност нане-
се щети на икономическия 
растеж през март. Времен-
ното затваряне на фабрики 
и невъзможността за осъ-
ществяване на нормална ло-
гистика доведоха да прекъс-
ване на веригата на достав-
ки, докато отслабените оч-
аквания за доходите на хо-
рата и необходимостта да 
останат по домовете си въз-
препятстваха потребление-
то“, казва Цао Хъпин, ико-
номист от Пекинския уни-
верситет, добавяйки, че кри-
зата в Украйна допълнител-
но засилва предизвикател-
ствата пред веригата за дос-
тавки и производствените 
разходи на предприятията.

Според Тиен Юн на-
тискът от спад, пред кой-
то е изправен Китай през 
март, е „безпрецедентен“ и 
„най-големият“ от първото 

тримесечие на 2020 г., кога-
то страната се изправи за 
първи път пред епидемията 
от COVID-19 в град Ухан.

„Данните за март от-
разяват само част от по-
следиците от ситуацията 
в Шанхай и делтата на ре-
ка Яндзъ, а очакванията са 
те да бъдат много по-голе-
ми от тази при противоепи-
демичните мерки на Шън-
джън, тъй като веригата за 
доставки в делтата на река 
Яндзъ, представляваща ед-
на четвърт от БВП на Ки-
тай, е дълбоко интегрира-
на със страната и света“, 
обяснява Тиен.

Той посочва, че избухва-
нето на COVID-19 в Шан-
хай вероятно е изтрило око-
ло 0,5 процентни пункта от 
ръста на БВП на Китай за 
първото тримесечие и въз-
действието му върху ико-
номиката може да се раз-
шири до април и май. Ако 
епидемията бъде овладяна 
до края на май, икономи-
ческите дейности и потреб-
лението ще бъдат възстано-
вени, добавя Тиен.

В събота шанхайските 

власти обявиха насоки за 
предотвратяване на епи-
демии в индустриалните 
предприятия в града, за да 
възобновят производството, 
а някои от най-големите 
промишлени фабрики въз-
обновиха дейността си в по-
неделник в условията на за-
творен цикъл.

„Това е надпревара с 
времето, за да се сведат 
до минимум прекъсвани-
ята на веригата за достав-
ки, така че производствени-
те мощности да бъдат рес-
тартирани през следващите 
две седмици, преди поред-
ното повишение на лихви-
те от Федералния резерв на 
САЩ през май, което мо-
же да повлияе на външна-
та търговия, капиталовите 
потоци и обменния курс на 
юана. Можем да очаква-
ме възстановяване на рас-
тежа, както и БВП за вто-
рото тримесечие да остане 
стабилен или дори малко 
по-висок от първото“, по-
сочва Тиен.

Други икономисти под-
чертават, че краткосроч-
ната цена, която плаща 

икономиката, е „необходи-
ма жертва“ за защита на 
безопасността на хората и 
няма да разклати стабил-
ните основи и темповете й 
за развитие.

„Има видими кратко-
трайни шокови вълни как-
то в индустриалната верига 
в страната, така и в чуж-
бина, но в крайна сметка 
те ще отслабнат. В иконо-
мическата теория, ако въз-
действието се контролира в 
рамките на 90 дни, то няма 
да има дългосрочни послед-
ствия“, казва Цао Хъпин, 
подчертавайки, че твърде-
нията на някои чужди ме-
дии и организации за пре-
местване на веригата за 
доставки от Китай или от-
лив на чужди капитали не 
отговарят на реалностите.

През последните месеци 
китайското правителство 
предприема редица мерки в 
подкрепа на икономиката. 
В петък Китайската народ-
на банка обяви очакваните 
с голям интерес 25 базис-
ни пункта за намаляване 
на съотношението на за-
дължителните минимални 
резерви на банките (RRR), 
които трябва да помогнат 
за стимулиране на иконо-
мическия растеж.

„Китай разполага с дос-
татъчно опции. Необходи-
мо е да се разширят мо-
нетарните и финансовите 
инструменти през второ-
то тримесечие, в противен 
случай ще бъде трудно пос-
тигането на целта за 5,5% 
годишен растеж“, казва Цао 
Хъпин, предполагайки, че 
паричните и финансовите 
инструменти ще бъдат син-
хронизирани с противоепи-
демичните мерки. Той съ-
що така призова за по-на-
татъшно намаляване на съ-
отношението на задължи-
телните минимални резер-
ви на банките, „за да се 
подготви почвата за поли-
тики, които са на разполо-
жение за стабилизиране на 
растежа“.

Дълбоководни 
морски 
ферми
В провинция 
Шандун беше 
изградена 
дълбоководна 
рибна ферма, 
включваща  
най-модерната 
и устойчива 
технология в 
отглеждането 
на риба.
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Юебин  
Лунни кексчета

Няма по-типичен и из-
вестен китайски десерт от 
лунното кексче – юебин. То-
ва е традиционен сладкиш, 
прочут със сложния си ди-
зайн. Върху кексчето се от-
печатват китайски йерог-
лифи и традиционни фор-
ми. Тези ронливи кексчета 
са пълни с различна слад-
ка плънка и традиционно се 
ядат по време на Празника 
по средата на есента. Този 
празник се нарича още Лу-
нен празник и е свързан с 
почитането на луната и пъл-
нолунието в края на септем-
ври и началото на октом-
ври. Най-често хората праз-
нуват, съзерцавайки луната 
и споделяйки вкусни лунни 
кексчета със семейството и 
приятелите си.

Юебин се правят с раз-
лични сладки и солени пъл-
нежи. Най-често срещаните 
са бобова паста и паста от 
лотосови семена. Понякога 
се слага жълтък по среда-
та – той олицетворява лу-
ната. С вкуса на тези бога-
ти и плътни пасти поняко-
га трябва време да се свик-
не, затова, ако предпочита-
те нещо по-общоприето, мо-
же да опитате юебин с ко-
косова или яйчена плънка. 

Дълбоко пържено  
мантоу

Мантоу е просто, но въз-
хитително лакомство, на 
което в Китай се наслаж-
дават от векове. Въпреки че 
произходът му може да се 
проследи чак до древната 
династия Хан, мантоу, про-
дължава да бъде основно 

ястие в Северен Китай.
Мантоу представлява 

малка питка на пара, обик-
новено в правоъгълна фор-
ма, наподобяваща хляб. Ко-
гато обаче се приготвя ка-
то десерт, питката се пържи 
в много мазнина и се сер-
вира в сладко кондензира-
но мляко, което я прави с 
консистенция на поничка.

10 китайски 
десерта,  
които трябва  
да опитате

есертите не са първото нещо, което ни идва 
наум, когато мислим за вековната китайска 
кулинарна традиция. Всъщност сладкишите са 
много популярни в Средното царство, особено 
по време на празници като китайската Нова 
година например. И забравете за бисквитките 

с късметче – това е уникално изобретение на китайската 
диаспора на Запад – десертите в родината са много  
по-разнообразни и право да си кажем, необичайни.
Сусамът, бобовата паста и лепкавото оризово брашно са 
най-често срещаните съставки, но китайските десерти  
идват в безброй форми и многообразие, които със  
сигурност ще задоволят апетита ви. 

обикновено са пълни с пас-
та от черен сусам, а други 
типични пълнежи включ-
ват паста от червен боб, 
фъстъци и дори шоколад.

Танюен задължително 
се приготвят по време на 
Фестивала на фенерите, 
който се пада на петнай-
сетия ден от Лунния ка-
лендар и отбелязва края на 

празненствата за новата го-
дина. Тъй като името на 
сладкиша звучи подобно на 
думата за обединение (та-
нюен – туанюен), танюен 
обикновено се приготвя 
за сватбени празненства и 
другарски срещи. Днес този 
сладкиш се приготвя през 
цялата година в много ва-
риации и цветове.

Танюен
Танюен, което буквал-

но се превежда като „су-
па кръг“ – е популярен ки-
тайски десерт, който се със-
тои от малки топки, напра-
вени от лепкав ориз, при-
готвен и сервиран в захарен 
бульон. Тестените топчета 

Юебин

Танюен

Танхулу

Нангуа бин 
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Танхулу
Типична гледка по пе- 

кинските улици, особе-
но през зимата, са улич-
ните продавачи на тан-
хулу. Местната версия на 
карамелизираната ябълка 
в България използва гло-
гинки, отново набучени на 
пръчка и полети с втвърдя-
ващ се захарен сироп. Чес-
то костилката в глогинките 
се заменя с паста от чер-
вен боб, което прави този 
десерт още по-сладък.

Този десерт произлиза 
от Северен Китай, но може 
да се насладите на танлуху 
в почти всяка част на стра-
ната. Освен това, заедно с 
глогинките, днес продава-
чите правят танхулу с вся-
какви плодове – портокали, 

ягоди, ананас, грозде и до-
ри чери домати.

Нангуа бин 
Идващ от южната про-

винция Съчуан, този вкусен 
десерт е прекрасен начин 
да си напомните за родина-
та. Тези малки пържени на 
тиган, подобни на палачин-
ки, кексчета са направени 
от любимия есенен продукт 
и в България – тиква. Към 
тиквата се добавят захар и 
брашно от лепкав ориз, пъл-
нени с паста от червен боб. 
Този десерт е прост и вку-
сен – хрупкав отвън и то-
пъл и мек отвътре.

Данта  
Яйчен тарт

Данта първо е предста-
вен на китайската циви-
лизация от португалците 
в Макао и сега се е пре-
върнал в класически ки-
тайски десерт, набрал по-
пулярност в цяла Азия. То-
зи яйчен тарт за пръв път 

става известен в приста-
нищния град Гуанджоу 
през двайсетте години на 
20-и век. Този кантонски 
специалитет има вкус на 
типичен яйчен тарт, с хруп-
кава, ронлива външна ко-
ричка и кремообразна яй-
чена плънка. Въпреки че са 
най-често срещани в Хон-
конг и южните провинции, 
данта могат да бъдат наме-
рени в почти всяка пекарна, 
магазин и ресторант за бър-
зо хранене в Поднебесната.

Сиенхуа бин  
Кексчета с цветя

Провинция Юннан е 
дом на много китайски 
малцинства и нейната цвет-
на кухня е доказателство за 
това многообразие. Смеси-
ца от различни ястия и сти-
лове на готвене, юннанска-
та кухня съчетава типична-
та ханска кухня със свои 
собствени традиции, една 
от които е честото използ-
ване на цветя като продукт 

за готвене. И никъде тази 
необичайна съставка не е 
така разпознаваема, както 
в любимия юннански де-
серт – цветно кексче.

Този уникален сладкиш 
се прави от тънко, ронли-
во тесто с подсладени ро-
зови листенца. Розите, 

използвани в десерта, се от-
глеждат в региона и са пред-
назначени само за ядене.

Ниенгао  
Новогодишна торта

На празници в Китай 
се ядат много десерти, а 
китайската Нова година е 

най-дългият и най-важни-
ят китайски празник. Ки-
тайската Нова година се 
свързва с много ястия и 
сладкиши, приготвени с 
брашно от лепкав ориз. 

Ниенгао обикновено се 
овкусява с кафява захар и 
представлява разтопено, 
дъвчащо лакомство, на-
помнящо кисел, но по-ме-
ко по текстура. 

Може да се приготви по 
различни начини, в зависи-
мост от това къде се нами-
рате в Китай.

Новогодишната торта е 
много обичана също и за-
ради звученето на думата 
– при изречене тя прили-
ча на израза „висока годи-
на“, т. е. човекът ще дос-
тигне нови висоти през но-
вата година. Това е и при-
чината ниенгао да е оби-
чан подарък през нового-
дишните празници.

Хундоутан  
Супа от червен боб

Сладките супи са отли-
чителна черта на китайска-
та кухня и най-обичаната 
сред тях е супата от червен 
боб. Често се сервира горе-
ща през зимата и студена 
през лятото. Тя е проста и 
лесно се пригажда според 
нуждите. 

Супата се прави от чер-
вен боб мунг, накиснат за 

една нощ и сготвен с ко-
ри от мандарини и семена 
от лотос. Някои украсяват 
десерта с мляко, топки от 
лепкав ориз и др. Сладки-
шът не е твърде сладък и 
бобовият вкус преобладава. 

Дзиен дуей  
Сусамови топки

Произходът на десерта 
дзиен дуей може да се про-
следи до династия Тан (618 
– 907), когато този сладкиш 
се приготвял за импера-
торския дворец в столица-
та Чанан, близо до днеш-
ния град Сиан. В съвре-
менния си вариант дзиен  
дуей представляват топки 
от лепкав ориз, пълни с ло-
тосова или бобова паста и 
покрити със сусам. Мно-
го пекарни в Китай при-
готвят този десерт, който 
е хрупкав отвън и дъвчащ 
отвътре.

Дълбоко пържено мантоу

Сиенхуа бин – кексчета с цветя

Данта – яйчен тарт

Ниенгао – новогодишна торта

Хундоутан  – 
супа от червен боб

Дзиен дуей – сусамови топки
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таване рано в 5 ч.,  
качване на ав-
тобуса и в 8:30 
ч. започване на 
часовете в учи-
лище до обяд, в 

12:30 ч. вкъщи, това е ра-
ботният график на учите-
ля Уан Шъсин, който ве-
че е на 80 години. От 2001 
г. той започва да работи в 
училището в Сякоу и не-
прекъснато поддържа връз-
ка с учителите и ученици-
те там.

„Веднъж чух, че едно де-
те е било изпратено в поли-
цията заради кражба. Нау-
чих, че родителите му рабо-
тят в града и нямат време 
да се грижат за него. Ведна-
га реших да отида в поли-
цията и да го върна“, каза 
Уан. Всъщност това мом-
че с фамилия Лу е първо-
то дете, на което Уан Шъ-
син решава да помага след 
училище. Коригиране на 
неговите поведенчески на-
вици, преподаване на ка-
лиграфия, музикални ин-
струменти и разходки през 
ваканциите… една година 
по-късно момчето напълно 
се променя и вече не ми-
сли за кражби. 

„Ключовият проблем на 
много деца е загубата на 
увереност. Затова трябва да 
им помогна да я изградят. 
Промяната след това е ог-
ромна.“

През 2003 г. Уан Шъсин 
решава да направи две не-
ща. Първо, да организира 
пенсионираните учители 

С

Пенсионираните учители в Сякоу
Село Сякоу край град Цюджоу, провинция Джъдзян, 
носи името на мястото, в което е разположено – в 
дълбока долина между високи планини, където трите 
югоизточни провинции Джъдзян, Фудзиен и Дзянси 
се пресичат. В селското училище учат много деца, 
чиито родители работят по градовете. За последните 
18 години общо 29 пенсионирани учители безплатно 
работят в училището, където учат селските деца на 
обич, самочувствие и сила.

и някои от тях са стояли 
в интернет кафенетата по 
цял ден, докато не се при-
съединиха към юношеския 
отбор по крокет, организи-
ран от пенсионирания учи-
тел Сю Чеи.

От 2007 г. Сю започва 
да учи децата на крокет, 
след като той се включва в 
инициативата на Уан Шъ-
син. Благодарение на тех-
ните усилия децата спече-
лиха титла на младежко-
то първенство по крокет 
на провинция Джъндзян 
през 2020 г.

„Децата много харесват 
този спорт и се пристрас-
тяват към него. Трябва да 
общуваш с тях, да откриеш 
техните проблеми и разви-
еш потенциала им“, разка-
за Сю Чеи.

„Само ако останеш на 
игрището, ще имаш шанс 
да победиш другите“ – Ин 
Юхао, ученик от шести 
клас в Сякоу, винаги пом-
ни думите на Сю Чеи. Спо-
ред детето пенсионирани-
те учители са по-скоро 

строги възрастни, „Те ви-
наги са много дисциплини-
рани не само на терена, но 
и в отношенията с хората.“

„Много от нас не зна-
еха да свирят на ърху или 
да играят крокет, но за да 
научим децата, трябваше 
да овладеем тези умения 
в старческия университет. 
Същевременно по този на-
чин им казваме, че труд-
ности винаги ще има, но 
ние трябва сами да ги пре-
одоляваме“, каза Сю Чеи.

През 2018 година щафе-
тата поема 70-годишният 
учител Сие Гънйоу. Той е 
третият организатор в ини-
циативата в училище Ся-
коу. „Нашият екип рабо-
ти безплатно, в него няма 
място за хора, искащи ма-
териално възнаграждение, 
това е нашият принцип“, 
заяви Сие. „Грижите и въз-
питанието на младите по-
коления са доживотна от-
говорност на учителите“, 
добави той.

65-годишната пенсиони-
рана учителка Джу Айцин 
участва в инициативата от 
миналата година. „Ще про-
дължа, докато мога“, казва 
тя. За да й остава повече 
време за децата в училище-
то, нейната половинка пое-
ма отглеждането на внуци-
те, „Децата ми дават сила 
занапред, аз пак я преда-
вам на децата“, обясни тя.

Пенсионираните учите-
ли от поколение на поко-
ление се превръщат в бо-
гатство за училището в Ся-
коу. „Трябва да се учим от 
тези възрастни учители и 
се надявам повече от тях 
да се включват в инициа-
тивата и помагат на деца-
та, чиито родители рабо-
тят в провинциите“, заяви 
директорът на училището 
Дзя Лин.

В навечерието на Деня 
на учителя през миналата 
година, много бивши въз-
питаници дойдоха специал-
но да се видят със Сю Чеи. 
След срещата с него 75-го-
дишният Сю настоя да ги 
изпрати всички на кръсто-
вището, като дълго им ма-
хаше с ръка за довиждане.

да помагат на децата в Ся-
коу. Второ, да култивират 
интереси и хобита сред де-
цата извън училище. Те са 
подкрепени впоследствие 
от всички директори на 
училището. Благодарение 
на това децата могат вся-
ка седмица и през лятна-
та ваканция безплатно да 
учат калиграфия, музика и 
други общо 8 дисциплини.

През последните 18 

години помощта никога не 
прекъсва и общо 29 пен-
сионирани учители участ-
ват в нея, благодарение на 
което няколко хиляди де-
ца получават повече грижи 
и внимание. „Тези деца, на 
които им липсват любов и 
правила на поведение, лес-
но се развиват по неправи-
лен път, ние, като учители, 
сме длъжни да им помог-
нем“, каза Уан Шъсин.

„Оздравя ли съпругата 
Ви? Не се притеснявайте, 
учителю Сю, ние тренира-
ме всеки ден“, това са думи 
на шестокласника Сю Ци-
нян към треньора по кро-
кет в училището в Сякоу. 
Те скоро ще участват в със-
тезание и всеки ден трени-
рат след часовете.

Трудно е да си предста-
вим, че тези деца някога 
са били много непокорни 

Т
Над 500 милиона юана в туристическата  

инфраструктура на Тибет
ибетският авто-
номен регион е 
инвестирал по-
вече от 500 ми-
лиона юана (76,2 

милиона долара) в проек-
ти за туристическа инфра-
структура.

Средствата са оти-
шли за изграждането на 
39 проекта за туристи-
ческа инфраструктура и 
обществени услуги в ре-
гиона, както и за значи-
ми проекти за защита на 
културата и туристически 
проекти в граничните и 
селските райони.

Миналата година бя-
ха направени пробиви в 
привличането на инвес-
тиции за туризъм в реги-
она, с подписани 126 про-
екта и инвестиция от 3,6 

милиарда юана.
Районът е приел над 

41,5 милиона посетители 
през 2021 г., което пред-
ставлява ръст от 18,5% в 

сравнение с 2020 г. Прихо-
дите от туризъм, генерира-
ни през периода, възлизат 
на общо 44,2 милиарда юа-
на, нараствайки с 20,6%.

Селският туризъм е 
привлякъл повече от 12,7 
милиона души миналата 
година, създавайки над 64 
500 работни места.
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традиции

ъгъла на основ-
ната държавна 
лаборатория за 
производство на 
хартия в Южо-
китайския техно-

логичен университет има 
една специална машина, 
която се използва за инте-
лигентното възстановяване 
на древни книги. Тя е създа-
дена в резултат на дългого-
дишните усилия на екип от 
преподаватели и студенти.

Заради влиянието на раз-
лични фактори, като възду-
ха, насекоми и плесен, древ-
ните книги се увреждат и е 
много лесно да се разпад-
нат. В миналото опазване-
то и възстановяването им бе 
сложен ръчен процес. Поня-
кога това отнемаше по ня-
колко месеца и дори години. 
Заради риска от изчезването 
на голям брой древни кни-
ги, се появи спешна нужда 

В
Древни книги възстановени с модерни технологии

от интелигентно автоматич-
но оборудване за възстано-
вяването им.

Държавната лаборатория 
бе създадена през 2020 г.,  
а в нея работи екип от 12 
професори и доценти, как-
то и повече от 30 магистри 
и докторанти. Сред тях има 

водещи учени с богат опит 
в производството на харти-
ята, материалознанието, хи-
мичното инженерство, ти-
пографията, компютърни-
те технологии и др. 

Екипът започна систем-
ни проучвания върху про-
цесите, които разрушават 

древните книги, в опит да 
открие начин да ги възста-
нови възможно най-добре.

Директорът на лабора-
торията Фан Хуеймин за-
яви, че като специалист в 
областта на технологиите, 
с 38-годишен опит в про-
изводството на хартия, про-
учванията върху древните 
книги за него наистина са 
голямо предизвикателство. 

За да разбере повече за 
тези древни книги, екипът 
основа академичен коми-
тет с експерти в сферата на 
културата и музеологията. 
Благодарение на постоян-
ното сътрудничество уче-
ните отстраниха много от 
пречките за възстановява-
нето на древните книги. Се-
га екипът се опитва да по-
добри традиционните ме-
тод и технология за произ-
водството на хартия, запаз-
вайки характерните черти 

на продуктите, като ги пра-
ви по-ефективни, качестве-
ни и екологични. Учените в 
екипа възстановяват древ-
ните текстове на базата на 
останки и създават система 
за оценката на илюстраци-
ите и съдържанието.

Фан Хуеймин каза съ-
що, че основната причина 
за започването на тези про-
учвания е силната любов 
към древната култура. В до-
кумент на правителството 
за развитието на култура-
та се подчертава колко ва-
жни са те, както и ролята 
на технологиите и иноваци-
ите в тези сфери. Това да-
ва увереност на екипа. Ки-
тай е страна с дълга исто-
рия и опазването на древ-
ните книги е много трудна 
задача. Фан Хуеймин е на 
мнение, че все повече мла-
ди учени ще се присъеди-
нят към тяхната дейност.

Китайският културен 
център в София представя:

Рисунки с мастило

Планината хуаншан, известна като „Първата планина на Китай“, 
се намира в южната част на провинция анхуей, източен Китай. 
Закаляването на годините и ерозията на вятъра и дъжда правят тази 
планина различна от историческите места на Петте планини с нейните 
изключителни природни чудеса. Красотата й е в причудливите борове, 
върхове и скали и тя е вдъхновила много художници.

Китайският културен център представя някои от рисунките с  
мастило отхуаншан, които ще ви помогнат да усетите красотата  
на тази необикновена планина.

Планината Хуаншан

фрагмент фрагмент
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здраве

E
то какво съветва 
традиционната 
китайска меди-
цина за здравето 
през пролетта.

Пролетта, 
елементът Дърво  

и черният дроб
В теорията за петте пър-

воелемента пролетта се асо-
циира с елемента Дърво, а 
той от своя страна с черния 
дроб и жлъчката. Затова е 
изключително важно тази 
двойка органи да са в пер-
фектна хармония. Как оба-
че да разберем, че не функ-
ционират нормално? Ако 
често сте ядосани, чувства-
те се разочаровани, непре-
къснато се възмущавате, не 
можете да простите на дру-
гите и сте склонни да отла-
гате, това е знак, че е вре-
ме да обърнете внимание 
на черния дроб и жлъчката.

Черният дроб не пона-
ся напрежението, натиска 
и стреса. Той се нуждае 
от пространство, също ка-
то дървото, за да може да 
даде плодове. При хората 
с „напрегнат“ черен дроб 
няма достатъчно простран-
ство за действие. Те реаги-
рат с раздразнение и досада 
или гняв на всичко, което 
ги ограничава. Изразявай-
ки гнева си чрез агресия, 
този тип хора се опитват 
да си освободят простран-
ството, което не им дости-
га вътрешно. Упорството, 
стагнацията, ограниченост-
та, нетърпимостта, липса-
та на умение да се спаз-
ват „правилата на играта“ 
и възникващото като след-
ствие мускулно напрежение 

изчезват само тогава, кога-
то стъпка по стъпка се при-
ближаваме към себе си, за 
да създадем условия и прос-
транство, при които можем 
да се развиваме и да сме 
щастливи. Това е именно 
потенциалът, който прите-
жава елементът Дърво и 
свързаните с него органи 
– черният дроб и жлъчката.

Пролетта по принцип е 
сезон за обновление, рас-
теж и промяна. Затова тя 
е най-доброто време от го-
дината за планове за бъде-
щето и малко почистване.

Преди обаче да се впус-
нете в приключения на от-
крито заради по-топлото 
време, не забравяйте да се 
защитите от вятъра, който 
според китайската медици-
на е една от шестте „външ-
ни патогенни злини“. Това 
означава, че може да отсла-
би имунната система, въз-
действайки на организма 
отвън. Затова пазете дробо-
вете, като носите шал око-
ло врата и връхна дреха, 
която предпазва от вятър.

Черният дроб  
през пролетта

Пролетта е време да се 
отървете от нещата, които 
вече не са ви необходими, 
независимо дали става въ-
прос за безпорядъка в до-
ма или емоциите и чувства-
та, които ви пречат да из-
питвате радост от живота.

Една от основните зада-
чи на черния дроб според 
китайската медицина е да 
осигури плавния поток на 
кръвта към другите орга-
ни. Ако не може да се спра-
ви с това свое задължение, 

Черният дроб се 
нуждае от повече 
внимание през 
пролетта

е възможно да възникнат 
емоционални смущения. 
Заедно със стреса те ста-
ват причина за стагнация 
на жизнената енергия Ци 
в черния дроб.

Освен гореспоменатите 
емоции има и други знаци, 
които подсказват за нали-
чието на застой в черния 
дроб или за излишък от Ян 
енергия в него. Тъй като 
меридианът на този орган 
преминава по протежение-
то на ребрата, ако сте под-
ложени на стрес, е възмож-
но да се появи неразполо-
жение в гръдния кош.

Проблемите със зрение-
то също са знак за дисба-
ланс в черния дроб, тъй ка-
то те са негов „прозорец“. 
Ноктите и сухожилията са 
негово „огледало“. Чупливи-
те нокти например или не-
волните движения на мус-
кулите са знак за недостиг 
на кръв в този орган.

Тези признаци за дисба-
ланс в черния дроб могат 
да се появят по всяко време 
на годината, не само през 
пролетта. Но ако искате 
да се подготвите за щаст-
ливо лято, без сериозни 

здравословни проблеми, то-
ва е най-подходящото вре-
ме на годината да възста-
новите енергийния баланс 
в меридианите на черния 
дроб и жлъчката.

Как да стане това?
За черния дроб е много 

важно да държите стреса 
под контрол. За това биха 
ви помогнали практики ка-
то йога, медитация, тайдзи-
цюан, цигун и дори люби-
мо хоби. При всяка възмож-
ност излизайте на разходки 
сред природата, любувайте 
се на цветята и дърветата, 
вдишвайте с пълни гърди 
свеж въздух и се опитайте 
да се освободите от гнева.

Включете в менюто по-
вече зелени и кисели хра-
ни, които да помогнат за 
по-балансираното функцио-
ниране на черния дроб и 
жлъчката.

Към чая или ястията до-
бавяйте по няколко суше-
ни плодчета годжи бери. Те  
въздействат върху мериди-
аните на черния дроб, бъ-
бреците, сърцето и белите 
дробове, тонизират кръвта, 
укрепват жизнените сили.

През пролетта денят 
расте и е желателно да се 
ляга и става по-рано. В ча-
совете, когато черният дроб 
работи най-активно (1:00 – 
3:00), е най-добре да сте зас-
пали дълбоко. Единствено 
по този начин може да го 
оставите да работи безпре-
пятствено и ефективно и да 
изчисти натрупаните токси-
ни. Затова е най-подходящо 
да сте в леглото не по-къс-
но от 23 ч.

Масажирайте точката 
Тай-чун. Тя се намира по 
меридиана на черния дроб 
и в превод името й озна-
чава „велик кръстопът“ на 
Ци и кръвта. Намира се 
във вдлъбнатината, където 
се събират костите на пър-
вия и втори пръст на крака. 

Въздействието върху нея 
помага при почти всички 
нарушения в работата на 
черния дроб, облекчава 
проблемите със зрението 
и очите, главоболието, раз-
дразнителността. 

Масажирайте я всеки 
ден в продължение на 3 до 
5 минути, но не натискай-
те прекалено силно.

ази година се навършват 
50 години от откриване-
то от екип китайски уче-
ни, ръководен от Ту Йо-
уйоу, на препарата арте-
мизинин, който помог-

на за изкореняването на малари-
ята в страната и ефективната бор-
ба с нея в много, основно разви-
ващи се, страни.

През тези години Китай го пре-
доставя щедро на останалия свят. 
В поздравителното си послание на 
25 април до Международния фо-
рум, посветен на 50-ата годишни-
на от откриването на артемизи-
нина, председателят Си Дзинпин 
посочи: „Чрез откриването и по-
пуляризирането на артемизини-
на Китай даде изключителен при-
нос за превенцията и контрола 
на маларията в световен мащаб 
и за защитата на здравето на чо-
вечеството“.

Според експерти артемизини- 

Т
Артемизининът е китайски подарък за света

нът ефективно лекува малария и 
страничните ефекти са малко. Ле-
карството е евтино и се приема 
лесно от организма. 

В момента то е популярно по 
цял свят. Благодарение на откри- 

тието на Ту Йоуйоу много хора 
от Африка, Америка, Азия и Ев-
ропа бяха спасени от тази болест. 
От 2000 г. СЗО определя артеми-
зинина като най-предпочитаното 
лекарство за лечение на малария. 

Според непълни статистически 
данни на организацията артеми-
зининът е спасил милиони животи 
по света и лекува стотици мили-
они пациенти всяка година. Само 
в Африка, на юг от Сахара, близо 
240 милиона души се възползват 
от комбинирана терапия с арте-
мизинин, който е наречен от аф-
риканците „магично лекарство от 
Далечния изток“.

До края на 2021 г. Китай е обу-
чил десетки хиляди медици за бор-
ба с маларията в развиващите се 
страни, подпомага изграждането 
на центрове за превенция и кон-
трол на болестта в 30 страни и е 
изпратил 28 000 медици в 72 раз-
виващи се страни. 

Артемизининът е китайски по-
дарък за света. Но това не е всич-
ко, страната също се ангажира да 
работи заедно с развиващите се 
държави за изграждане на общ-
ност на споделено здравеопазване.
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туризъм

К
ато следствие от  
епидемията в Ки- 
тай станаха по-
пулярни екскур-
зиите на близ-
ки разстояния, 

в градовете или в околно-
стите. Отделите за култу-
ра и туризъм обновяват ус-
лугите си, за да предложат 
по-голям избор на потреби-
телите. С растящия инте-
рес към този вид пътешест-
вия се увеличават и резер-
вациите за почивки в окол-
ностите на градовете. Раз-
витието на туристическите 
ресурси е важен начин за 
превръщането на кратки-
те екскурзии в по-привле-
кателен продукт. 

Например Пекин и Сиан  
предложиха прекрасни ту-
ристически маршрути за 
тази пролет, за да може 
жителите им да се насла-
дят на почивката в сами-
те градове или близките 
им околности.

Пролетна разходка  
в Пекин

Пролетта е идеален се-
зон за любителите на при-
родата и най-вече на цве-
тята, а околностите на 
Пекин им предлагат мно-
го възможности, за да им 
се насладят. Туристиче-
ските агенции представи-
ха на своите клиенти ре-
дица маршрути под мото-
то „Разходка из Пекин“. Те 
са съобразени с характерис-
тиките на всеки сезон, тра-
диционните празници, ис-
торическите и културните 
особености на китайската 
столица. Освен това се пре-
върнаха в ново ръководство 
за туристите в Пекин.

Според Пекинския от-
дел за култура и туризъм 
тази година маршрутите 
„Разходка из Пекин“ ак-
центират върху културата. 
Например през наскоро от-
миналия празник Цинмин 
в сътрудничество с 16 райо-
на на китайската столица 
отделът предложи 16 раз-
лични места за разходка 
край водоеми, разбира се, 
следвайки строго мерките 
за превенция и контрол. Те 
бяха разделени на различ-
ни теми, например гради-
ни, водни забавления за де-
цата и др., и освен култур-
ните и природни елемен-
ти, предлагаха и голям из-
бор от вкусна храна.

Река Юхъ е историче-
ска забележителност, пре-
сичаща централната ос на 
Пекин от север на юг. По 
двата й бряга има пешеход-
ни алеи, както и няколко 
мостчета. 

Разходката там е подхо-
дяща за онези, които пред-
почитат по-спокойната по-
чивка. Те могат да се отби-
ят в някоя от книжарници-
те, да спрат да похапнат в 
ресторантите или да се раз-
ходят из тесните улички в 

Кратките пътешествия са нов  
начин за отдих в Китай

Голямо разнообразие  
от забавления в Сиан

Пролетта е сезон за дей-
ности на открито. Въпреки 
ограниченията заради епи-
демията Сиан предлага на 
местните жители множе-
ство варианти за туризъм. 
По време на празника Цин-
мин тази година пътешест-
вията не бяха на далечни 
разстояния. Сред най-по-
пулярните начини за отдих 
бяха посещенията на му-
зеи, планината Джуннан, 
паркът на международно-
то градинско експо, град-
ската стена, храмът „Цин-
лун“ и др.

Морето от цветя  
в храма “Цинлун”  
и кулата “Дайен”

На 8 април отделът за 
култура и туризъм на гр. 
Сиан и железниците пред-
ставиха своите предложе-
ния за пролетни пътешест-
вия през 2022 г., сред тях 17 
основни мероприятия, 23 
маршрута и близо сто мес-
та за снимки и разходки.

Тазгодишните пролетни 
мероприятия ще продължат 
до края на месец май. Во-
деща тема в тях са цветята, 
а най-популярното място –
храмът „Цинлун“, където 

близост до реката.
Мостът Уаннин се нами-

ра в края на Великия ка-
нал от периода на динас-
тия Юан, по централната 
ос на Пекин. 

Близо до него е мостът 
Индин. Там се намира ед-
на от историческите забе-
лежителности на Пекин - 
„Шъчахай“, с множество 
бивши резиденции на из-
вестни личности. Разход-
ката от моста Уаннин до 
Индин предлага на тури-
стите редица елементи на 
традиционната култура и 
историята на Пекин.

Търговският район „Со-
лана“ е разположен до езе-
рото на парка „Чаоян“ и ре-
ка Лянма. Там са събра-
ни магазини на различни 

Сишан. Реката свързва ис-
торически, културни и при-
родни забележителности.

Реките са едно от богат-
ствата на Пекин. През по-
следните години водите им 
са все по-чисти благодаре-
ние на усилията на мест-
ните власти.

Редицата маршрути под  
мотото „Разходка из Пекин“ 
съчетават възможността за 
опознаване на китайските 
традиционни празници с 
елементи на културата, во-
дния туризъм, семейните 
екскурзии. Те се превърна-
ха в добър избор за кратък 
отдих и пътешествия за жи-
веещите в Пекин.

растат около хиляда чере-
шови дървета, сред които 
11 сорта от Япония.

Цъфналите череши край 
кулата Дайен също предла-
гат романтични изживява-
ния за туристите. В края на 
март там се проведе Шес-
тият международен празник 
на цъфналите череши, кой-
то включваше онлайн съ-
бития, предавания на жи-
во за продажби на култур-
ни продукти, изложби и др.

Къмпинг и разходка  
с колела

Къмпингът в последно 
време е нов вид забавление 
за жителите на гр. Сиан. 
В града има около 20 ту-
ристически агенции, кои-
то предлагат различни ус-
луги в тази сфера, например 

места за къмпинг, оборуд-
ване, храни и напитки.

В града станах популяр-
ни и спортните забавления, 
например колоезденето. Ос-
танките от градската стена 
от династия Мин се нами-
рат в центъра на  Сиан и са 
най-мащабната, цялостна и 
добре запазена подобна ар-
хеологическа находка в Ки-
тай. Разходката с колело по 
нея е разделена на две час-
ти – историческа и съвре-
менна. Това е едно много 
добро и интересно забавле-
ние за феновете на по-ак-
тивната почивка.

По време на почивните 
дни за празника Цинмин 
Сиан отбеляза бум в резер-
вациите на билети и хотели. 
Това означава, че през по-
чивката за 1 май вероятно 
ситуацията ще е същата. „В 
момента Сиан използва го-
лемите данни за развитието 
на културата и туризма, за 
стимулиране жизнеността 
на пазара и обогатяване на 
туристическите продукти“, 
заяви Фан Хайюн, експерт 
от Академията за социални 
науки на провинция Шан-
си, който е с големи очак-
вания за туристическия па-
зар през тазгодишните по-
чивни дни за 1 май.

световноизвестни марки и 
множество ресторанти. Лю-
бимо място на туристите 
е разходката покрай река 
Лянма, особено вечер. Със 
затоплянето на времето те 
могат и да се повозят на 
лодка и да се насладят на 
красивите пейзажи и вечер-
ното светлинно шоу.

Река Куню преминава 
през района Миюн в окол-
ностите на Пекин и се вли-
ва в езерото Кунмин в Лет-
ния дворец. През пролетта 
по крайбрежието й привле-
кателни за туристите са 
раззеленяващите се вър-
би, цъфналите прасковени 
дървета, мостовете, кула-
та „Юцюен“ и планината 

Пролетна разходка в Пекин 

Голямо разнообразие  
от забавления в Сиан

Храмът 
„Цинлун“ и 
черешови 

градини
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култура

страницата подготви  
Красимира иванова

Традиционна музика  
с ново звучене

радиционната народна 
музика вече е обичана 
от повече млади хора 
като важна част от ки-
тайската култура. На-
пример произведения с 

гуцин (седемструнен инструмент), 
публикувани на bilibili.com (уебсайт 
с видео коментари на по-млади по-
требители), правят древното изку-
ство на народните музиканти по-це-
нено за младите хора.

Иновации при народните 
инструменти

Третият сезон на „Национална му-
зикална гала“ през 2019 г. е бил 
добре приет от младата публика. 
Уебсайтът с видео коментари на 
по-младите потребители bilibili.com 
е събрал значителен брой гледания. 
През декември 2021 г. се е състо-
ял четвъртият сезон на „Национал-
на музикална гала“, който също е 
привлякъл много млади зрители. 
Как се подмладява традиционна-
та народна музика?

„Народната музика е в нашите 
корени и не можем да я загубим“, 
казва Лин Уейхуа, главен директор 
на „Национална музикална гала“. 
„Надяваме се да открием още из-
ключителни китайски музикални 
таланти чрез тази програма и че 
традиционната китайска музика 
ще печели популярност сред пове-
че млади хора. Така че тя да мо-
же да се предава от поколение на 
поколение.“

Китай винаги е бил наричан 
„държава на обредите и музика-
та“, а древната музика играе ва-
жна роля в култивирането на ли-
чността, културния живот и нацио-
налния етикет. Дългата история на 
Китай и разнообразната култура 
са оформили различни музикални 
жанрове. Те са културното наслед-
ство, което повишава самочувстви-
ето на китайския народ и съответ-
но дава вдъхновение на създатели-
те на програмата.

Разнообразните форми и 
иновациите са ключът  

към успеха на програмата. 
„Програмата има за цел да популя-
ризира традиционната култура на 
Китай и непрекъснато да насърчава 
творческата трансформация и ино-
вативното развитие на китайската 
народна музика. Имаше цялостно 
надграждане в модела на програ-
мата“, обяснява изпълнителният ди-
ректор Ли Ю. От 4K телевизион-
на технология с ултра висока раз-
делителна способност през първия 
сезон до многоизмерни изображе-
ния в третия сезон. От елементи с 
действия на живо през първите два 
сезона до ориентирано към хора-
та разказване на истории в третия 
сезон. „Националната музикална 

Т

изследванията на древната китайска цивилизация 
прогресивно се развиват в Китай през последните 
години. разнообразни предавания като „Най-великите 
съкровища на страната“ и „Национална музикална 
гала“ поставят началото на нова тенденция, която 
прави китайската култура по-модерна. телевизионните 
програми помагат за адаптирането на традиционната 
китайска култура чрез иновации и я правят по-
привлекателна за съвременната публика.

която изпълнява адаптации на из-
брани популярни песни, познати 
на младите хора. 

Тематични песни от популярни 
телевизионни драми, обичани от 
младите хора днес, анимационна 
музика от детството и революцион-
ни песни, отразяващи чувствата на 
по-старите поколения, са се превър-
нали във висококачествено музи-
кално съдържание, което привли-
ча вниманието онлайн. „Не очак- 
вах да чуя това музикално произ-
ведение, изпълнено с традицион-
ни музикални инструменти“, пише 
потребител. Това показва как съз-
даването и адаптирането на фол-
клорна музика привлича внимание-
то на публиката. „Нека културното 
наследство стане наше богатство“ 
е философията на Тан Бин, осно-
вател на Guqin Zhensuo.

Guqin Zhensuo също така  
смело комбинира гуцин и 

електронната музика. 
Новата фолклорна музика, която 
интегрира съвременни киберпънк 
елементи, традиционна музика и 
елементи на изкуството, не само 
възпроизвежда емоционалния ри-
тъм на мелодията на гуцин, но по-
казва прогресивния футуристичен 
растеж на този музикален жанр.

Сливането на древно и модерно 
не цели изоставяне на традицията 

и придържане към новата 
тенденция, а усъвършенстване на 
изпитаната във времето традиция

в отговор на нуждите на публика-
та в новото време. Това е път на 
развитие, който Guqin Zhensuo осъ-
ществява.

Това, което правят разнообраз-
ни предавания като „Национална 
музикална гала“ и платформи като 
Guqin Zhensuo, е да показват основ-
ната културна стойност, въплътена 

в традиционните музикални ин-
струменти чрез съвременни есте-
тически форми. 

Чън Хаоуей, заместник-директор 
на клуба Yunzai Guqin към Ухан-
ския университет, започва да изуча-
ва гуцин, след като завършва гим-
назия, просто от интерес към древ-
ния музикален инструмент. Да на-
правиш хората спокойни и преме-
рени, според неговото разбиране е 
същността на културата на гуцин. 
„Въпреки че музиката има голя-
мо отражение върху конфуциан-
ската култура, за мен тя, разбира 
се, е емоционална, но не толкова 
силна. В края на краищата тя да-
ва усещане за спокойствие и мир“, 
казва той.

За младата Лиу Ци свиренето на 
гуцин е начин да релаксира.

„След като се научих да свиря в 
продължение на шест години, ус-
танових, че съм станала по-спокой-
на, по-тиха и по-самодисциплини-
рана. Всъщност вече сме свикна-
ли с бързия ритъм на живот. Не е 
лесно да се постигне душевен мир, 
но гуцин ми позволява да го на-
правя“, споделя тя. Като студентка 
с музикална специалност, Лиу по-
пуляризира културата на гуцин и 
преподава гуцин в свободното си 
време. Нейните ученици са не са-
мо деца, но и възрастни.

Чрез интернет технологиите хо-
рата преобразяват традиционната 
култура в съвременното общество. 
Много млади почитатели на гуцин, 
влогъри и работещи в музикална-
та индустрия използват интернет 
като платформа, която осигурява 
възможност древните традиции да 
продължават да възпламеняват чо-
вешкия дух, като същевременно се 
подмладяват от технологиите.

гала“ непрекъснато проучва нови 
методи за представяне на програ-
мата. Именно стремежът към про-
мяна позволява програмата да ста-
ва все по-популярна.

Младите китайски музиканти 
наследяват традиционната музи-
ка, използват народните музикал-
ни инструменти и изразяват раз-
бирането си за традицията на нов 
музикален език. Уникалните ау-
дио-визуални ефекти, произведе-
ни чрез интегриране на древни и 
съвременни, китайски и западни 
музикални стилове, правят шоуто 
популярно сред младата публика.

„Интересно“ и „готино“ са две-
те думи, които често се използват 
за описание на традиционния му-
зикален влог Guqin Zhensuo. Имен-
но неговата иновативна адаптация 
позволява на музиката на гуцин да 
разширява аудиторията си в онлайн 
медиите и помага за разпростране-
нието на традиционната култура.

We-media е интернет  
платформа, разчитаща на активно 

мрежово взаимодействие. 
При композиране на музика много 
акаунти в We-media, включително 
Guqin Zhensuo, са постигнали ин-
теграция с електронната музика, 
рап, поп и други жанрове и съз-
дават своите уникални музикал-
ни произведения, в които минало-
то среща настоящето.

Комбинацията от популярна и 
традиционна култура е нова тен-
денция в развитието на древната 
музика през последните години в 
Китай. Това е изразна форма, при-
вличаща младите хора, която им 
помага да разберат традиционната 
музика. Zide Qinshe използва своя 
акаунт в Guqin Zhensuo като база за 
онлайн комуникация и е сформи-
рала група, включваща комбина-
ция от гуцин, пипа (четириструнен 
инструмент), флейта и барабани, 
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

На 11-ите национални игри за хора с увреждания  
Уан стана единственият спортист, извоювал три златни  

и един бронзов медал

Уан Мани е доволен след маратона.

Д
оволни ли сте от 
днешния резул-
тат? Всеки път, 
когато получава-
ше подобен въ-
прос, Уан Мани 

- спортист с увреждания от 
северозападната китайска 
провинция Гансу, никога 
не беше склонен да отгово-
ри дали е доволен или не. 
„Постигнах целта“, отгова-
ря той вместо това. 

Името му, Уан Мани, 
означава „доволен“ на ки-
тайски мандарин. В състе-
занията от 11-ите национал-
ни игри за хора с уврежда-
ния Уан стартира устремно 
и напористо и стана един-
ственият спортист, изво-
ювал три златни и един 
бронзов медал. Как се слу-
чи всичко това, Уан Ма-
ни разкрива с голяма доза 
скромност. 

14-ите национални иг-
ри в Китай и 11-ите нацио-
нални игри за хора с ув-
реждания бяха насрочени 
за първи път и се проведо-
ха едновременно. Въпреки 
лошото време в град Си-
ан на провинцията дома-
кин и заради пандемичните 
ограничения, в състезания-
та участваха само най-под-
готвените спортисти. Ин-
тересът към надпреварата 
бе изключителен, а в със-
тезанията бяха подобрени 
много рекорди.

Уан разкри, че промяна-
та на графика на Игрите е 
объркала до голяма степен 
целия му план за подготов-
ка. Той пристигна в Сиан, 
като многократен шампи-
он в маратона и четири-
кратен златен медалист на  
10 000 м за мъже. 

Без съмнение Мани бе 
голямото име в бягането 
на дълги разстояния на хо-
рата с нарушено зрение в 
Китай. Роден през 1990 г. 
с вродена катаракта в от-
далечено село в Гансу, той 
започва да тренира в пла-
нините през 2002 г., а след 
това става професионалист.

„Първоначално тре-
ньорът на местната феде-
рация на хората с уврежда-
ния ми каза да играя фут-
бол, но бях луд по бягане-
то и се придържах към то-
ва“, разкрива 32-годишният 
спортист. За пети път мара-
тонецът участва в най-висо-
ката мултиспортна гала за 
хора с увреждания в стра-
ната. Въпреки че има над 
десет медала, Уан участва 
във всяка надпревара с ог-
ромното желание за побе-
да. На първото си състе-
зание 10 000 м Уан поста-
вя нов национален рекорд 
от 32:08,19, минути, като 

Китайски шампион, който никога 
не казва „доволен“

Преди да участва в ма-
ратона, Уан се състезава на 
1500 м при мъжете 24 часа 
преди старта на най-дълга-
та дистанция, което го из-
тощава значително. 

„Грабнах бронзов медал 
в състезанието на 1500 м, 
но съм твърде уморен“, ка-
за той, обяснявайки, че е 
почувствал как силите го 
напускат, а мисълта, че не 
може да продължи около 
четири километра преди 
финалната линия на мара-
тона, натрапчиво го е пре-
следвала. 

„Усещах, че вторият ме 
преследваше много близо, 
но вярата в спечелването 
на състезанието ме подкре-
пи да завърша дистанция-
та“, разкрива лекоатлетът.

Маратонът е събитие за 
смелите, които се състеза-
ват със себе си в самотното 
пътуване, особено за спор-
тист с увреждания като Уан. 

Това е философията на 
спортистите, участващи в 
тази изтощителна и труд-
на надпревара. Уан впряга 
цялата си воля, стиска зъ-
би и успява да преодолее 

кризата няколко километра 
преди финала. Така под бу-
рните аплодисменти 32-го-
дишният спортист отново 
спечели шампионата в ка-
тегорията с увредено зре-
ние, като подобри своя ли-
чен най-добър резултат – 
2:31:57 часа.

„След 30-годишна въз-
раст ми е доста трудно да 
подобрявам своето пости-
жение дори с една секун-
да“, признава Уан, добавяй-
ки, че просто иска да запа-
зи текущата си форма въз-
можно най-дълго.

Според Уан, който вече 
е по-оптимистичен и вели-
кодушен от преди и никога 
не е настоявал да участва 
в Параолимпийските иг-
ри или да подобрява нови 
национални рекорди, все-
ки старт има своето очаро-
вание и вдига адреналина. 

32-годишният спортист 
разказва за промените в се-
мейството си. През 2017 г. 
дъщеря му се ражда в Лан-
джоу, столицата на Гансу. 
Тъй като той и съпруга-
та му са инвалиди, Уан е 
бил малко нервен, относно 

32-годишният маратонец уан Мани  
спечели три златни и един бронзов медал  
от Националните игри

подобри с над 48 секунди 
върховото постижение в 
дисциплината, поставено 
от него преди две години. 
Тогава шампионът споде-
ля, че се чувства прекрасно 
и ще тренира още по-уси-
лено, защото има „глад за 
медали и успехи“.

Заради COVID-19 мер-
ките този път служители 
и репортери от провинци-
ята дойдоха в Сиан след 
строги контролни мерки, 
но това не попречи на хи-
ляди доброволци и зрите-
ли, разположени на специ-
ални места по трасето на 
маратона, горещо да апло-
дират участниците в над-
преварата.

здравословното състояние 
на бебето. С течение на вре-
мето момичето става все 
по-очарователно и напълно 
здраво, докато расте. 

„Тя винаги ме развеселя-
ва, споделя Уан, Нещо по-
вече, моята прекрасна дъ-
щеря записва много виде-
оклипове на мобилния те-
лефон, за да ми каже „Вър-
ви, татко, върви и побежда-
вай“, което ме вдъхновява 
и зарежда с положителни 
емоции преди всеки старт.

В очакване на начало-
то на поредното си състе-
зание, мъже на 5000 м, съз-
нанието му вече отлетява 
обратно към родния град 
и мислено е заедно със съ-
пругата и дъщеря си. Нос-
талгията по дома обаче не 
притесни Уан, който изпре-
вари с цяла обиколка поч-
ти всичките си опоненти 
на пистата и извоюва зла-
тото с нов национален ре-
корд 15:21.85 минути.

Уан седеше на земята 
повече от една минута, за 
да чуе и „усети“ кога дру-
гите лекоатлети завършват 
състезанието. „В чантата 
са събрани три златни и 
един бронзов медала. То-
ва планирах да постигна, 
преди да дойда в Сиан, но 
можех да се справя и по-
добре“, анализира резулта-
тите шампионът. 

Вродената му скром-
ност го кара да пропусне 
поредния си голям успех в 
надпреварата на 10 000 ме-
тра. „По-дългите дистан-
ции винаги са били моят 
„специалност“, лаконичен 
е шампионът. Вижте, ня-
ма каквито и да е „довол-
ни“ думи. 

Но в сърцето му няма 
да има по-удовлетворяващи 
неща, по-големи от това да 
имаш щастливо семейство, 
както и да бъдеш шампи-
он в Националните игри. 
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
София, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

Нови програми за училищата в Ханджоу
Учениците в основно училище в Ханджоу демонстрират уменията си по древното бойно 
изкуство уши, облечени в традиционни екипировки. 

ървият археоло-
гически музей на 
Китай в северо-
западната про-
винция Шънси, 
където се нами-

ра прочутата теракотена ар-
мия, скоро ще отвори вра-
ти за посетители. 

В музея, който е със закри-
та изложбена площ 5800 кв.  
м и открита 10 000 кв. м, 
ще бъдат изложени над 5200 
културни реликви, откри-
ти при разкопки в провин-
цията. Близо 90% от тях 
ще бъдат показани за пър-
ви път на обществеността, 
сред които каменни резби 
на 4000 години от неолит-
ния град Шъмао.

Според директора на 
Академията по археология 
на Шънси Сун Джоуюн 
експозициите ще следват 
развитието на китайската 

П
Първият археологически 
музей в провинция Шънси

Азалиите в град Жъджао
С пролетта идва и времето, в което азалиите се борят 
за внимание. В град Жъджао, провинция Шандун, те 
разцъфтяват в различни цветове и форми, като изпълват  
с аромата си улиците на града.

Снимка Синхуа

Културно наследство
Напоследък все по-голям интерес предизвиква пекинската бродерия, известна още като 
дворцова бродерия, която е една от „осемте отлични бродерии в Янджин“ и съчетава 
художествената същност на много стилове на китайски фолклорни бродерии.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа
Снимка Синхуа

археология, като три от 
тях ще се фокусират вър-
ху основните археологи-
чески обекти – Янгуан-
джаи, Лушанмао и Шъмао, 

представяйки изобилие от 
останки от столиците на ди-
настиите Цин (221 – 206 г. 
пр. н. е.), Хан (202 г. пр. н. 
е. – 220 г.) и Тан (618 – 907).

Б

Над 500 милиона 
читатели на 
електронни книги 

роят на чита-
телите на елек-
тронни книги в 
Китай е достиг-
нал 506 милиона 
души през 2021 

г., което е ръст от 2,43% на 
годишна база, сочи скоро-
шен доклад на Китайска-
та асоциация за аудио-ви-
део и цифрово издателство.

А стойността на паза-
ра за дигитално четене 
в страната е достигнала 
41,57 милиарда юана (6,4 
милиарда долара), отбе-
лязвайки ръст от 18,23% 
на годишна база. 

Над 70% от читатели-
те на електронни книги са 

на възраст под 25 години, 
се посочва в доклада. Да-
нните сочат, че все пове-
че читатели нямат нищо 
против да плащат за ци-
фрово съдържание, въпре-
ки че почитателите на пе-
чатните издания също не 
губят позиции.

Над 400 000 китайски 
дигитални книги са излез-
ли в чужбина миналата го-
дина, като основните дес-
тинации са Северна Аме-
рика, Япония, Република 
Корея и Югоизточна Азия. 
Фентъзито и бойните из-
куства са сред най-попу-
лярните теми според из-
следването.


